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عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

 تخصیص بنزین به نفر منجر به 
عدالت اجتماعی می شود

عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به بیان توضیحاتی 
درباره چالش ها و راهکارهای تغییر شیوه تخصیص بنزین و تأثیر آن 

بر عدالت اجتماعی و جلوگیری از ناترازی بنزین پرداخت.
عباس آرگون، عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران در 
عدالت  بر  آن  تأثیرات  و  بنزین  تخصیص  در شیوه  تغییر  خصوص 
اجتماعی و هم چنین جلوگیری از ناترازی بنزین گفت: »در حال 
حاضر، ناترازی در بنزین وجود دارد و هزینه های زیادی بابت واردات 
انتخاباتی خود  بنزین پرداخت می شود. رئیس جمهور در مناظرات 
افزایش عدالت  بنزین،  افزایش قیمت  از  بود که هدف  اعلام کرده 
بنزین  تغییر شیوه تخصیص  دنبال  به  بلکه  است،  نبوده  اجتماعی 

بوده اند.«
آرگون ادامه داد: »بحثی که اکنون مطرح شده، این است که 
طرح تخصیص بنزین به ازای هر کد ملی دوباره بررسی و به کار 
گرفته شود. این طرح می تواند به تخصیص عادلانه تر بنزین کمک 
کند و ناترازی موجود را کاهش دهد. با این حال، اجرای این طرح 

نیاز به کارشناسی دقیق و پیاده سازی صحیح دارد.«
وی افزود: »یکی از مشکلات اساسی، تفاوت در مصرف بنزین 
میان خودروهای داخلی و خارجی است. بر اساس گزارش ها، مصرف 
بنزین در خودروهای داخلی حدود ۳۰ درصد بیشتر از خودروهای 
بر  دقیق تر  نظارت  و  بررسی  نیازمند  موضوع  این  است.  خارجی 

مدیریت مصرف بنزین است.«
این عضو اتاق بازرگانی تهران در ادامه گفت: »در حال حاضر، 
مصرف روزانه بنزین در کشور حدود ۱۲ میلیون لیتر است و مصرف 
بار  داخلی،  پایین خودروهای  استانداردهای  دلیل  به  بنزین  بالای 
و  مصرف  مدیریت  لذا،  می کند.  تحمیل  کشور  به  را  زیادی  مالی 

بهبود استانداردهای خودروها باید در اولویت قرار گیرد.«
وی به این نکته اشاره کرد که: »بحث توزیع عادلانه بنزین و 
مدیریت مصرف آن، نیازمند اقدامات گسترده و هماهنگ است. باید 
بر اساس قدرت خرید جامعه و نیازهای مختلف، به توزیع عادلانه 
بنزین پرداخت و در عین حال نظارت ها و کنترل های لازم بر بازار 

بنزین اعمال شود.«
آرگون جمع بندی کرد: »امیدواریم با اجرای طرح های اصلاحی 
و  شویم  نزدیک تر  اجتماعی  عدالت  به  بتوانیم  مدیریت صحیح،  و 
بنزین را حل  ناترازی  بنزین و حل  مشکلات موجود در تخصیص 
کاهش  و  اقتصادی  شرایط  بهبود  به  می تواند  اقدامات  این  کنیم. 

هزینه های واردات بنزین کمک کند.«

 صادرات گازمایع از مرز میرجاوه به 
تفتان پاکستان به حالت عادی برگشت

پاکستان  تفتان  به  میرجاوه  مرز  از  ایران  مایع  گاز  صادرات 
انجام  عادی  روال  در حال حاضر طبق  و  برگشت  عادی  به حالت 

می شود.
بر اساس اعلام گمرک ایران، تشریفات صادرات گاز مایع ایران 
به پاکستان از مرز میرجاوه به تفتان پس از رایزنی های وزارت امور 
خارجه و گمرک جمهوری اسلامی ایران به حالت عادی برگشت و 

در حال حاضر طبق روال عادی انجام می شود.
نقطه  در  پاکستان  تفتان  گمرک  گذشته  هفته  است  گفتنی 
تخلیه  از  بلوچستان  و  سیستان  استان  در  میرجاوه  گمرک  مقابل 
۳۰۰ دستگاه تانکر گاز صادراتی ایران جلوگیری کرده بود که موانع 
پیش رو پس از رایزنی های وزارت امور خارجه و گمرک جمهوری 
اسلامی ایران رفع گردید و صادرات گاز مایع ایران به پاکستان به 

حالت عادی برگشت.

سدهای تهران در آستانه ورود به سال آبی جدید؛ 
پرشدگی فقط ۲۷ درصدی

سال آبی جاری در حالی تا چند روز دیگر برای حوضه های 
آبریز تهران شروع می شود که درصد پرشدگی فعلی آنها فقط ۲۷ 

درصد است. 
سال آبی جاری که از ابتدای مهر ۱۴۰۲ شروع شده تا چند 
روز دیگر به پایان خواهد رسید و سال آبی ابتدای مهر ۱۴۰۳ تا 

آخر شهریور ۱۴۰۴ جای آن را خواهد گرفت.
نزدیک  خود  پایان  به  حالی  در  تهران  در  جاری  آبی  سال 
آب،  صنعت  سخنگوی  زاده«  قاسم  »فیروز  گفته  به  که  شود  می 
با  آبی آن  را سپری می کند و منابع  چهارمین سال خشک خود 
رئیس  پزشکیان«  »مسعود  پیش  چندی  است.  رو  به  رو  ناترازی 

جمهوری هم به این موضوع اشاره کرده بود.
آب کشور هم  های  داده  و  اطلاعات  دفتر  گزارش  ترین  تازه 
بیانگر آن است که درصد پرشدگی مجموع پنج سد تأمین کننده 
تنها ۲۷  ماه  تا ۲۴ شهریور  آبی جاری  ابتدای سال  از  تهران  آب 

درصد است.
همچنین مجموع آب موجود در پنج سد امیرکبیر، طالقان در 
غرب تهران و لار، لتیان و ماملو در شرق تهران ۵۱۲ میلیون متر 
مکعب است. از یاد نبریم که جمعیت این ابر شهر ایران گاها تا ۲۰ 

میلیون نفر در روز می رسد.
علاوه بر این وضعیت بارش ها در حوضه آبریز تهران نسبت به 

دوره بلندمدت با کاهش ۱۷ درصدی رو به رو است.
ابتدای  براساس آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشور از 
تهران  در  بارش  میلیمتر   ۲۲۸.۸ شهریور   ۲۴ تا  جاری  آبی  سال 
رخ داده است، اما میزان بارش های بلندمدت آن ۲۷۶.۵ میلیمتر 

بوده است.
این درحالی است که مصرف آب در تهران بسیار زیاد است و 

نیاز است مدیریت مصرف جدی تر اعمال شود.
به تازگی سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه از منظر مراجع 
ملی و بین المللی هواشناسی، سال آبی جدید سالی خشک و نسبتاً 
تغییرات  شوم  سایه  گفت:  است،  شده  پیش بینی  ایران  برای  گرم 
اقلیمی همچنان بر روی منابع آبی بوده و کشورمان راه دیگری جز 

سازگاری با این شرایط و مدیریت مصرف آب ندارد.

۲000حلقه چاه آب قدیمی البرز به دلیل 
شرایط نامناسب آبخوان ها مسدود می شود

مدیر امور آب شهرستان های کرج و فردیس اعلام کرد: انسداد 
۲۰۰۷حلقه چاه قدیمی آب استان البرز موسوم به چاه های »فرم 
پنج« به دلیل شرایط نامناسب آبخوان ها در دستور کار قرار گرفته 

است.
آب  منابع  از  حفاظت  شورای  نشست  در  جهانشاهی  محمد 
شهرستان کرج افزود: مجوز حفاری این چاه ها مربوط قبل از سال 

۱۳۸۵ است که بیشتر آنها اضافه برداشت دارند.
وی تاکید کرد: طبق قانون این چاه ها باید ۲۵ متر مکعب آب 
در شبانه روز استحصال کنند اما مالکان آنها بیشتر از مقدار تعیین 

شده ، آب برداشت کرده اند.
جهانشاهی یادآور شد: بین سال های ۹۰ تا ۹۲ سامانه ای در 
وزارت نیرو برای نام نویسی در خصوص تعیین تکلیف چاه های قبل 
از سال ۸۵ باز شد و درخواست های متقاضیان در این بخش مورد 

بررسی قرار گرفت.
وضعیت  و  ها  برداشت  اضافه  به  توجه  با  کرد:  اظهار  وی 
نامناسب سفره های زیر زمینی البرز اکنون این چاه ها به عنوان غیر 

مجاز شناخته می شوند.
جهانشاهی گفت: برنامه انسداد این چاه ها در شهرستان کرج 

آغاز به دیگر شهرستان های استان البرز تسری پیدا خواهد کرد.
به  توجه  با  کرد:  بیان  فردیس  و  کرج  آب  منابع  امور  مدیر 
تنش آبی و محدودیت آبخوان ها، دستگاه های اجرایی نیز موظف 
برداشت آب  و  الگوها در بخش حفاری  و  استانداردها  به رعایت 

هستند.

وزیر نیرو با تاکید بر اینکه وزارت نیرو دو اقدام مهم افزایش ظرفیت تولید 
و مدیریت مصرف را توأمان دنبال می کند، گفت: اگر مدیریت مصرف و افزایش 
بهره وری انرژی به درستی در کشور اجرایی نشود، افزایش ظرفیت تولید برق 

منجر به رفع ناترازی نخواهد شد.
عباس علی آبادی در آیین کلنگ زنی نیروگاه خورشیدی ۱۲۰ مگاواتی 
و  آب  گفت:  مرکزی  استان  زرندیه  شهرستان  در  کاوه  شیشه  صنعتی  گروه 
برق دو کالای ارزشمندی است که تامین کافی و پایدار آن برای افزایش رفاه 

شهروندان بسیار مهم است.
وزیر نیرو با بیان اینکه در حال حاضر صنعت برق کشور با ناترازی نسبتا 
ارزش  تا  ناچیز آب و برق سبب شده است  افزود:  قیمت  زیادی روبروست، 
واقعی این دو کالای بسیار مهم در کشور چندان محسوس نباشد، اما واقعیت 
این است که برای تولید و تامین برق و آب مورد نیاز بخش های مختلف تلاش 

های پر هزینه ای صورت می گیرد.
مختلف  روش های  از  تا  می کند  تلاش  نیرو  وزارت  اینکه  بیان  با  وی 
ظرفیت تولید برق کشور را افزایش دهد، اضافه کرد: یکی از راه های مطمئن 
به ویژه  انرژی های تجدید پذیر و  تولید برق کشور  افزایش ظرفیت  پایدار  و 
انرژی خورشیدی است که باید در این حوزه اقدامات با جدیت بیشتر استمرار 

پیدا کند.
علی آبادی با تاکید بر اینکه وزارت نیرو دو اقدام مهم افزایش ظرفیت 
اگر  داد:  ادامه  می کند،  دنبال  یکدیگر  با  توأمان  را  مصرف  مدیریت  و  تولید 
مدیریت مصرف و افزایش بهره وری انرژی به درستی در کشور اجرایی نشود، 
هر چقدر هم که به ظرفیت تولید برق کشور افزوده شود،منجر به رفع ناترازی 

نخواهد شد.
وزیر نیرو در بخش دیگری از سخنان خود به پیشتازی استان مرکزی 
در حوزه احداث نیروگاه های تجدید پذیر اشاره کرد و افزود: تلاش های بسیار 
زیادی در استان مرکزی برای احداث نیروگاه و توسعه انرژی های تجدید پذیر 

صورت گرفته است که این تلاش ها باید ادامه یابد.
علی آبادی با تاکید بر اینکه استان مرکزی از ظرفیت بالایی برای توسعه 
نیروگاه خورشیدی ۱۲۰  کرد:  بیان  است،  برخوردار  نیروگاه های خورشیدی 
مگاواتی گروه صنعتی شیشه کاوه که هم اینک کلنگ زنی می شود، به همت 
بخش خصوصی به بهره برداری می رسد و یک الگوی مناسب برای ورود بخش 

خصوصی به حوزه احداث نیروگاه های تجدیدپذیر است.
از  و  آینده  سال  بار  اوج  و  گرم  فصل  زودهنگام  آغاز  از  پایان  در  وی 
مگاواتی  نیروگاه ۱۲۰  کرد:  امیدواری  ابراز  و  خبرداد  ماه  اردیبهشت  ابتدای 
گروه صنعتی شیشه کاوه در سریع ترین زمان ممکن به بهره برداری رسیده و 

برای اوج بار سال آینده به شبکه سراسری برق تزریق شود
با  نیروگاه خورشیدی ۱۲۰ مگاواتی متانول کاوه  این گزارش  اساس  بر 
مدیریت و سرمایه گذاری ۶۰ میلیون دلاری گروه صنعتی کاوه ظرف مدت ۶ 

ماه در شهرستان زرندیه استان مرکزی به بهره برداری خواهد رسید.

در آیین تکریم و معارفه معاون وزیر نیرو و رئیس ساتبا که با حضور وزیر 
نیرو و مدیران ارشد صنعت برق برگزار شد، محسن طرزطلب به عنوان رئیس 

جدید سازمان، معرفی و از محمود کمانی تقدیر شد.
محسن طرز طلب، رئیس جدید سازمان ساتبا ضمن تقدیر از تلاش های 
توسعه  جهت  در  گرفته  صورت  خوب  گذاری  ریل  برای  کمانی  محمود 
انرژی های تجدید پذیر در ایران خاطرنشان کرد: در قالب برنامه هفتم توسعه 
و با همکاری دولت، مردم و اعضای ساتبا تلاش خواهیم کرد به نتیجه برسیم.
وی تاکید کرد: باید بین توسعه تجدید پذیر و بهینه سازی مصرف انرژی 
توازن بیشتری برقرار شود و البته منابع خوبی برای این موضوع پیش بینی 

شده تا حوزه بهینه سازی مصرف انرژی به سرعت شکل گیرد.
طرز طلب بر توجه بیشتر به ظرفیت تابلوی برق سبز تاکید کرد و گفت: 
مدل های مالی طراحی شده در ساتبا اتکای بیشتری بر منابع دولت دارد که 
باید از این موضوع فاصله گرفت و به تابلوی برق سبز در بورس انرژی تعمیق 

بخشیده شود.
معاون وزیر نیرو عنوان کرد: شرایط ویژه ای برای ساتبا ایجاد شده چرا 
که هم نیاز کشور به برق زیاد است و هم به دلیل فضای ایجاد شده در کشور، 
می توان  بادی  توربین های  و  خورشیدی  پنل های  روی  بر  گذاری  سرمایه  با 
زودتر به نتیجه رسید؛ می طلبد با تلاش حداکثری اعضای ساتبا و پشتیبانی 
دستگاه های ذیربط همچون وزارت کشور، صندوق توسعه ملی، بانک مرکزی، 

وزارت صمت و ستاد وزارت نیرو از ساتبا، فعالیت ها زودتر به نتیجه برسد.
همچنین محمود کمانی رئیس پیشین سازمان انرژی های تجدید پذیر 
و بهره وری برق )ساتبا( در این آئین، اقدامات انجام شده در طول سه سال 
خدمت در ساتبا برای اخذ مجوزهای متعدد و پایه گذاری مدل های جذاب 
برای توسعه نیروگاه های تجدید پذیر در ایران را تشریح کرد و گفت: مدل ماده 
۱۲ قانون رفع موانع تولید از جمله این موارد است که در نتیجه آن سه بسته 
نیروگاه خورشیدی و ۳۰۰۰ مگاوات  سرمایه گذاری ساخت ۴۵۰۰ و ۴۰۰۰ 
بهره  به  قرار دارند. بخشی  اجرا  بادی در مراحل مختلف پیشرفت و  نیروگاه 

برداری رسیده و بخش نیز در مراحل مختلف پیشرفت قرار دارد.
وی عنوان کرد: استقبال از برگزاری مناقصات برای جذب سرمایه گذاران 
شدکه  زیاد  قدری  به  ساخت  مجوز  دارای  و  شده  تعیین  ساختگاه های  در 
مجوزی برای پاسخ به متقاضیان نیست و از دیگر فرایندها، سرمایه گذاری ها 

در حال پیگیری است. همچنین پیگیری های بسیاری برای رفع موانع ساخت 
نیروگاه های تجدید پذیر انجام شده که از جمله آن می توان به کوتاه شدن 

مسیر اختصاص زمین و تسهیل در واگذاری آن در دولت اشاره کرد.
اینکه  انرژی گفت و  تابلوی برق سبز در بورس  از رونق فعالیت  کمانی 
راه اندازی این تابلو با دخالت کمتر دولت و قیمت های جذاب برق تجدید پذیر 
به خصوص در تابستان پس از یکسال فعالیت با استقبال بسیاری مواجه شده 
و از این محل بیش از ۱۵۰۰ مگاوات پروانه ساخت نیروگاه تجدید پذیر صادر 

شده است.
فرایندهای  و  مدل ها  کرد:  خاطرنشان  ساتبا  سازمان  سابق  رئیس 
سرمایه گذاری در ساخت نیروگاه های تجدید پذیر برای سرمایه گذاران جذاب 
شده و در نتیجه این امر ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه توسط بخش های مختلف از 
شرکت های حوزه نفت و پتروشیمی گرفته تا مساجد و مدارس و خانواده های 

محروم در حال فعالیت برای ساخت هستند.
وی درباره مزایای سرمایه گذاری در شهرک های خورشیدی، بیان کرد: 
کمک  با  نیروگاه  ایجاد  برای  بسیار  مزیت  با  خورشیدی  شهرک های  ایجاد 
وزارت صمت از دیگر اقدامات انجام شده است که از این محل تاکنون حدود 

۱۵۰ مگاوات در حال ساخت است و بخش عمده آن در حال پیگیری است.
کمانی درباره اقدامات انجام شده در جهت جذب سرمایه گذاران خارجی، 
نیروگاه  مگاوات   ۵۰۰ و  هزار   ۱۰ اجرای  برای  فاینانس  تأمین  کرد:  عنوان 

تجدید پذیر توسط سرمایه گذاران خارجی در ساتبا در حال پیگیری است 
که در نتیجه آن، ساتبا با چهار شرکت خارجی به مرحله عقد قرارداد نزدیک 

شده است.
بدون  تجدیدپذیرها  توسعه  برای  خوبی  مسیرهای  اینکه  بیان  با  وی 
دخالت دولت ایجاد شده است، اضافه کرد: هم اینک از محل ماده ۴ قانون 
مانع زدایی از صنعت نیز صنایع در حال ساخت نیروگاه های تجدید پذیر برای 
تأمین برق مورد نیازشان هستند که می توان به بهره برداری از ۲۰ مگاوات از 
۱۰۰۰ مگاوات در حال ساخت توسط صنایع ملی مس اشاره کرد؛ در مجموع 
۴۰۰۰ مگاوات نیروگاه تجدید پذیر از این محل توسط صنایع در حال اجرا 

هستند.
معاون پیشین وزیر نیرو افزود: ساخت نیروگاه های خورشیدی انشعابی 
بخش خانگی و نیز بهره برداری از بیش از ۱۰ هزار سامانه خورشیدی حمایتی 
اقشار کم  ویژه  تفاهم نامه ساخت ۵۵۰ هزار سامانه های خورشیدی  از محل 

برخوردار جامعه از دیگر اقدامات انجام شده در ساتباست.
انرژی های  محل  از  کوچک  شهرهای  انرژی  تأمین  برای  پیگیری  وی، 
تجدید پذیر را خواستار شد و اظهار کرد: ۳۰ درصد کل انرژی مورد نیاز و 
حدود ۵۰ درصد برق در پیک روز شهر کوچکی همچون راور در استان کرمان 
تأمین  برای  خوبی  الگوی  می تواند  که  می شود  تأمین  پذیر  تجدید  انرژی  با 

انرژی در شهرهای کوچک باشد
کمانی با بیان اینکه بر اساس مأموریت ساتبا برای بهینه سازی مصرف 
انرژی اقدامات بزرگی انجام شده اما نیازمند کمک هستیم تا این بخش بتواند 
به رفع ناترازی انرژی کمک کند، افزود: در همین راستا ارتقای استانداردهای 
برای  تابلویی  تابلوی سبز،  قرار است مشابه  و  فرایندها صورت گرفته  و  کالا 
بخش بهینه سازی مصرف انرژی راه اندازی شود تا شاهد تحول در این بخش 

باشیم.
مگاوات   ۸۰۰ حدود  در  معابر  روشنایی  اصلاح  برای  ظرفیت سازی  وی 
و  دانست  وری  بهره  برای حوزه  ساتبا  در  گرفته  اقدامات صورت  دیگر  از  را 
خاطرنشان کرد: فرایند اصلاح و ارتقای استاندارد موتور ۲۰ میلیون موتر کولر 
آبی با موتورهای BLDC در حال پیگیری است که در صورت تحقق، معادل 
انرژی صرفه جویی می شود و به ثمر نشستن آن  ۸۰۰۰ مگاوات در مصرف 

نیازمند تصمیمات وزارتخانه است.

چین در ماه اوت ۲۰۲۴ حجم عظیمی از نفت خام را با قیمت های پایین 
ذخیره سازی کرد.

چین ذخیره سازی های نفت خام را در ماه اوت به بالاترین سطح طی ۱۴ 
ماه اخیر رساند و اعلام کرد که افزایش واردات این کشور با هدف ذخیره سازی 

بوده و بهبودی در مصرف سوخت رخ نداده است.
و  یک میلیون  روزانه  درمجموع  رسمی،  داده های  و  محاسبات  براساس 

۸۵۰ هزار بشکه به ذخیره سازی های تجاری و راهبردی اضافه شد.
از ژوئن ۲۰۲۳  این رقم بزرگ ترین حجم ذخیره سازی نفت در مخازن 
)۲ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه( به شمار می آید که در مقایسه با افزایش روزانه 

۲۸۰ هزار بشکه ای در ژوئیه بود.
چین حجم نفت خام ورودی یا خروجی از ذخیره سازی های راهبردی و 
تجاری را فاش نمی کند، اما می توان با کسر مقدار نفت خام فرآوری شده از کل 

نفت خام موجود از واردات و تولید داخلی، این رقم را برآورد کرد.
از  شهریور(   ۲۴ )شنبه،  سپتامبر   ۱۴ در  منتشرشده  داده های  براساس 
 ۷۰ و  میلیون   ۵۹ ژوئیه  ماه  در  چین  پالایشگاه های  آمار،  ملی  اداره  سوی 
هزار تن نفت خام معادل حدود روزانه ۱۳ میلیون و ۹۱۰ هزار بشکه فرآوری 

کردند.
این رقم تنها اندکی بالاتر از حجم روزانه ۱۳ میلیون و ۹۰۸ هزار بشکه ای 
در ماه ژوئیه، ضعیف ترین ماه برای توان عملیاتی پالایشگاه ها، از اکتبر ۲۰۲۲ 

بود.

این رقم در دوره مشابه سال ۲۰۲۳، ۱۵ میلیون و ۲۳۰ هزار بشکه در 
روز بود.

بزرگ ترین واردکننده نفت خام جهان در ماه اوت روزانه ۱۱ میلیون و 
۵۶۰ هزار بشکه نفت وارد کرد، درحالی که تولید داخلی این کشور ۴ میلیون و 
۲۰۰ هزار بشکه در روز بود که درمجموع روزانه ۱۵ میلیون و ۷۶۰ هزار بشکه 

در اختیار پالایشگاه ها قرار گرفت.
بنابراین با کم کردن حجم پالایش روزانه ۱۳ میلیون و ۹۱۰ هزار بشکه ای 
از رقم روزانه ۱۵ میلیون و ۷۶۰ هزار بشکه ای، مازادی معادل یک میلیون و 

۸۵۰ هزار بشکه در روز ایجاد می کند.
در هشت ماه نخست امسال، چین روزانه یک میلیون و ۱۱۰ هزار بشکه 
به ذخیره سازی ها اضافه کرده که حدود ۳۰۰ هزار بشکه در روز بیشتر از مدت 
از رقم روزانه ۸۰۰ هزار بشکه ای ذخیره شده در  مشابه پارسال بوده است و 

هفت ماه نخست سال، شتاب بیشتری را نشان می دهد.
پالایشگاه های  در  پالایشی  از ظرفیت  بهره گیری  مقدار  در شرایطی که 
چین همچنان پایین است، این پرسش مطرح می شود که چرا پالایشگاه های 
چین حجم مازاد نفت خام را برای تحویل در ماه اوت خریداری کردند و پاسخ، 
به احتمال زیاد، روند کاهشی قیمت است که در زمان برنامه ریزی برای خرید 

محموله های ورودی ماه اوت در بازار حاکم بود.
محموله هایی که در ماه اوت وارد شدند، به احتمال زیاد در ماه های مه 
برنامه ریزی  و ژوئن، زمانی که قیمت جهانی نفت خام روند کاهشی داشت، 

شده بودند.
جاری  سال  در  خود  سطح  بالاترین  به  آوریل   ۱۲ در  برنت  خام  نفت 
میلادی یعنی ۹۲ دلار و ۱۸ سنت برای هر بشکه رسید، درحالی که این رقم 
در ۵ اوت سیر نزولی خود را به سمت ۷۵ دلار و ۵ سنت برای هر بشکه آغاز 

کرد.
خام  نفت  خرید  به  احتمالاً  پالایشگاه های چین  که  معناست  بدان  این 
بیشتری در این دوره تشویق می شوند، به این معنا که واردات اوت و سپتامبر 

ممکن است نسبت به ماه های نخست امسال نسبتاً قوی باشد. 

ویرایش  از  یزد  استان  ساختمان  مهندسی  نظام  سازمان  رئیس 
برنامه  اهتمام  به  و  داد  خبر  ساختمان  ملی  مقررات   ۱۹ مبحث  جدید 
بندی  لحاظ شدن رده  با  انرژی در ساختمان ها  به موضوع  توسعه  هفتم 

کرد. اشاره  ساختمان ها  انرژی  برچسب  و 
حوزه  در  انرژی  بالای  هدررفت  به  اشاره  با  فرهمند«  »مجتبی 
سوی  از  شده  ارائه  آمارهای  آخرین  براساس  کرد:  اظهار  ساختمان، 
مصرف  از  درصد   ۴۰ حدود  ساختمانی  انشعابات  نفت،  و  نیرو  وزارت 

دادند. اختصاص  به خود  را  انرژی کل کشور در طول سال 
کرد:  تصریح  استان  این  ساختمان  مهندسی  سازمان  رئیس 
رعایت  دلیل  به  ساختمان ها  در  انرژی  رفت  هدر  عمده  بخش 
از  یکی  شاید  که  است   ۱۹ مبحث  و  ساختمان  مقررات  نشدن 
افزوده  ارزش  در  انرژی  موضوع  نبودن  تاثیرگذار  تاکنون  آن  علل 

است. بوده  ساختمان ها 

در  انرژی  موضوع  به  توسعه  هفتم  برنامه  اهتمام  به  اشاره  با  وی 
ساختمان ها،  انرژی  برچسب  و  بندی  رده  شدن  لحاظ  با  ساختمان ها 
ساختمان  کنترل  و  ملی  مقررات  دفتر  اخیراً  راستا،  همین  در  گفت: 
جدید  ویرایش  کشور،  انرژی  ناترازی  بحران  به  توجه  ضرورت  درک  با 
داده که پیس  قرار  را در دستور کار  ۱۹ مقررات ملی ساختمان  مبحث 

شود. نهایی  آینده  ماه  دو  تا  می شود  بینی 
 ۱۹ مبحث  پنجم  ویرایش  تحقق پذیری  افزایش  بر  تمرکز  فرهمند 
این  در  شده  ذکر  اصلی  رویکردهای  از  یکی  را  ساختمان  ملی  مقررات 
فنی،  حوزه  چهار  بر  مذکور  ویرایش  که  این  بیان  با  و  دانست  باره 
قطعاً  کرد:  است، خاطرنشان  نهاده شده  بنا  اقتصادی  و  اجرایی، حقوقی 
برای  قوانین  این  قانونی،  بازدارندگی های  و  الزامات  تمامی  وجود  با 
اندیشیده  تدابیر  با  امیدواریم  که  است  مردم  مشارکت  نیازمند  تحقق 
بهبود  و  از سوی متولیان شاهد تحقق آن  راه تدوین شده  نقشه  و  شده 

باشیم. فعلی  وضعیت 
جهت  در  اقتصادی  مشوق های  کردن  لحاظ  نقش  به  وی 
کرد  تاکید  بخش  این  در  انرژی  مصرف  کاهش  کردن  توجیه پذیر 
طوری  به  شده  دیده  مشوق ها  این  قانون  در  خوشبختانه  گفت:  و 
مدیریت  بالای  رده  دارای  ساختمان های  در  انرژی  نواع  ا تعرفه  که 
آن،  برخلاف  و  بود  خواهد  همراه  درصدی   ۳۰ تخفیف  با  انرژی 
با  را  خود  قبوض  و  تعرفه  باید  پایین  انرژی  رده  با  ساختمان های 

کنند. پرداخت  درصدی   ۳۰ افزایش 
بر  تاکید  با  پایان  در  یزد  استان  ساختمان  مهندسی  نظام  رئیس 
ساختمان ها  انرژی  مصرف  مدیریت  محل  از  درآمدزایی  تحقق  اهمیت 
ساخت  فرایند  در   ۱۹ مبحث  حداقل های  رعایت  شد:  یادآور  کشور،  در 
صرفه جویی  مگاوات   ۵۰۰ می تواند  کشور  در  ملی  مسکن  میلیون  چهار 

باشد داشته  دنبال  به  را  بخش  این  در  برق 

میدان ها  این  در  گفت:  جفیر  و  سپهر  میدان های  توسعه  طرح  مجری 
افزایش تولید خواهیم داشت و تا دی ماه تولید نفت در این دو میدان از ۴۳ 
هزار بشکه به ۵۵ هزار بشکه در روز می رسد.همایون کاظمینی درباره افزایش 
تولید میدان های سپهر و جفیر توضیح داد: فاز یک این میدان ها که قرار بود 
به تولید روزانه ۳۶ هزار بشکه برسد، اکنون روزانه ۴۴ هزار بشکه تولید دارد.
وی ادامه داد: طبق برنامه ای که داریم، ۴ تا ۵ سال آینده باید به ۱۱۰ هزار 
بشکه در روز برسیم که تا پایان امسال به تولید روزانه ۵۵ تا ۶۰ هزار بشکه 
با  کرد:  تصریح  جفیر  و  سپهر  میدان های  توسعه  طرح  رسید.مجری  خواهد 
توجه به ظرفیتی که از مخزن و چاه دیدیم، پیش بینی می کنیم از ۱۱۰ هزار 
بشکه تولید عبور کنیم و مطابق برنامه برای فاز یک این میدان ها ۴ سال و 
برای فاز دوم ۶ سال در نظر گرفته شده بود که برای فاز دوم ۲۲ حلقه چاه در 
لایه فهلیان و ۴۴ حلقه چاه در لایه سروک است.کاظمینی بیان کرد: اکنون 

بسته های یک، دو و سه  برنده های  و  پیشروی هستیم  برنامه در حال  طبق 
کارگروه  انتظار  در  و  است  کالا مشخص شده  تأمین  پیمانکاری  قراردادهای 
مدیریت مشترک )gmc( هستیم که تأییدیه را بگیرند و کار را به پیمانکاران 
واگذار کنیم و طبق تعهدات پیش رویم.وی افزود: پیش بینی ای که داشتیم 
برای حجم تولید در میدان سپهر و لایه فهلیان بود؛ زیرا نخستین  بار که در 
این میدان چاه فهلیان می زدیم و دِبی مثبتی داشتیم، قرار بر آن بود که با ۲۰ 
حلقه چاه به ۳۶ هزار بشکه در روز برسیم، درحالی که با حفر ۹ حلقه چاه به 
۴۳ هزار بشکه در روز رسیدیم که پیام خوبی است و نشان می دهد این میدان 
و  میدان های سپهر  توسعه  دارد.مجری طرح  برداشت  برای  مطلوبی  ظرفیت 
جفیر گفت: در تلاشیم که تولید را در این میدان ها افزایش دهیم و تولید نفت 
تا دی ماه از ۴۳ هزار بشکه به ۵۵ هزار بشکه در روز می رسد که این حجم از 

تولید، هر سال یک میلیارد دلار عوائد برای کشور به همراه دارد.

وزیر نیرو:

افزایش ظرفیت تولید برق بدون توجه به بهره وری انرژی منجر به رفع ناترازی نمی شود

رئیس سازمان انرژی های تجدید پذیر اعلام کرد؛

ایجاد توازن بین توسعه انرژی های تجدیدپذیر و بهینه سازی مصرف انرژی

ذخیره سازی نفت چین در دوران رکود مصرف رکورد زد

انشعابات ساختمانی۴۰ درصد مصرف انرژی کشور را به خود اختصاص داد

افزایش ۱۲ هزار بشکه ای تولید نفت در میدان های سپهر و جفیر تا پایان ۱۴۰۳

اخبار


